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Kto odpowie na pytanie: czy 
eksperymentowanie na załodze 

zakładu pracy, doprowadzające ją do 
stresów i życia w ciągłej niepewności 

jest niegodziwoscią czy też 
przestępstwem?

Każda forma przekształceń własnościowych przedsię
biorstw państwowych to wielka niewiadoma dla załóg w nich 
zatrudnionych, związana z trafnością przedsięwzięć. Dotyczy 
to również obsady stanowisk kierowniczych ludźmi, którzy 
mają zarządzać nowo powstałym podmiotem. Mam na myśli 
stanowiska prezesów różnych spółek, prezesów i członków 
rad nadzorczych.

Najczęściej załogi przekształcających się 
przedsiębiorstw mają nadzieję,

że w wyniku takiej transformacji zakład ich poprawi 
swoją kondycję ekonomiczno-finansową. Utrzyma dotych
czasową ilość miejsc pracy, bądź utraci ich niewiele. Że 
podejmowane przez kierownictwo decyzje doprowadzą do 
ogólnej stabilności załogi, w wyniku której zmora, jaką jest 
obecnie widmo utraty miejsca pracy, przestanie być podsta
wowym problemem. - Niestety, jakże często zdarza się, że 
nadzieja ta nie ma nic wspólnego z zaistniałymi realiami.

Bo oto okazało się, że przedsiębiorstwo przekształciło się 
w jakąś tam spółkę, tyle tylko, że

mechanizm tego przekształcenia jest kompletnie 
nieczytelny dla załogi.

Wybrano prezesa, radę nadzorczą w oparciu o jakieś tam 
zapisy regulaminu konkursowego. Później okazuje się, że są 
to ludzie niekompetentni, dbający tylko o swoje partykular
ne interesy, nie mający programu rozwoju nowo powstałego 
podmiotu gospodarczego, a często po prostu nieuczciwi.

Ale przecież załoga nie miała żadnego wpływu na dobór 
odpowiedniej kadry kierowniczej. Cóż więc jej pozostaje? - 
Czekać w strachu, przed ewentualną utratą pracy, na rozwój 
wydarzeń, żywiąc w dalszym ciągu nadzieję, że może nie 
będzie, aż tak źle, że może mylą się w ocenie faktycznego 
stanu rzeczy.

Również w tym przypadku często zdarza się, że oczekiwa
nia bywają bardzo złudne. - Zamiast poprawy kondycji eko
nomiczno-finansowej, okazuje się, że jest ona jeszcze gorsza 
od poprzedniej. Zamiast poszukiwanych zleceń na wykony
wanie prac, zgodnie z działalnością produkcyjną lub usługo
wą, zleceń takich w ogóle nie ma lub po prostu są one 
niedostępne. A nie ma ich dlatego, że często prezesi spółek. 

rad nadzorczych współpracują z firmami konkurencyjnymi, 
którym zlecają wykonawstwo, będąc udziałowcami w innych 
spółkach, czy też sprawują w nich odpowiedzialne stanowi
ska - co nierzadko bywa sprzeczne z aktualnie obowiązują
cymi przepisami.

Zamiast oczekiwanej poprawy, likwiduje się 
niekiedy stanowiska pracy, wręcz wydziały, 
doprowadzając świadomie do powolnego, ale 
skutecznego upadku firmy,

w celu znanym tylko decydentom. Zmniejszanie zatrud
nienia najczęściej nie ma nic wspólnego z ogólną poprawą 
sytuacji w zakładzie (spółce).

Ludzie, niekiedy z dużym stażem pracy, zasłużeni w roz
woju swojego zakładu, muszą sie z nim rozstać, powiększając 
w ten sposób grono bezrobotnych nie ze swojej winy.

Widmo takiej niepewności, co do przyszłości 
Oddziału, stanęło teraz przed załogą Wierzbicką.

Jak wynika z informacji, przekazanej nam przez Komisję 
Zakładową NSZZ "S" przy przedsiębiorstwie Remontowo- 
Montażowym "Remur" SA w Radomiu Oddział w Wierzbicy, 
załoga tego Oddziału poddawana jest próbom wytrzymało
ściowym na "efekty" zarządzania wcześniejszego Zarządu i 
obecnego.

Dla informacji podaię, że podstawową działalnością fir
my jest wykonywanie remontów urządzeń technicznych i 
montażowych w elektrociepłowniach i cementowniach oraz 
innych prac o podobnym zakresie.

Do pierwszego października 1993 roku Wierzbica była 
jednym z ośmiu zakładów tworzących Przedsiębiorstwo Re- 
montowo-Montażowe. Była zakładem tzw. wiodącym, któ
rym zarządzali ówcześni prezesi, panowie Drabik i Gula. 
Wiodąca rolą zakładu w Wierzbicy, polegała między innymi 
na tym, że

musiał on partycypować w pokrywaniu, ze swoich 
środków, strat, będących efektem działalności innych 
zakładów.

Do dnia dzisiejszego są one winne Oddziałowi w Wierz
bicy 2,5 mld złotych, z tytułu m.in. utrzymania Zarządu i 
Rady Nadzorczej.

Kierowanie zakładem przez prezesa Drabika, tylko przez 
jeden rok, spowodowało, że całe przedsiębiorstwo osiągnęło 
karygodne wyniki ekoncmiczno-finasnsowe. Był on bardziej 
zainteresowany prywatną firmą "Bogwal" niż kierownym 
przez siebie P.R.M. "Remur" SA w Wierzbicy. Musiał odejść. 
- Poradził sobie jednak, gdyż zorganizował własną firmę, 
konkurencyjną wobec zakładu, którym wcześniej 
kierował. irSSP3
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W maju 1993 roku Rada Nadzorcza ogłosiła kon- 

*^3 kurs na stanowisko prezesa zarządu PRM "Remur". 
W konkursie tym wystartował, m.in., i wygrał inż. Stanisław 
Gula,

wobec którego Komisja Zakładowa “S” miała 
poważne zastrzeżenia.

Informowała o tym Radę Nadzorczą, uzasadniając swoje 
wątpliwości. Rada zignorowała sygnału Komisji Zakłado
wej, w panu Guli odkryła wielkiego uzdrowiciela przedsię
biorstwa. Został on prezesem z dniem pierwszym czerwca 
1993 roku.

Dla pikantności całej sprawy, należy dodać, ze ten sam 
pan Gula wcześniej pracował w zakładzie w Wierzbicy, z 
którego musiał odejść - jak nas poinformowano - za różne 
nadużycia i machlojki.

Po otrzymaniu nominacji i objęciu stanowiska prezesa 
okazuje się, że pan prezes Gula

prowadzi konkurencyjną firmę “CewaC w Kielcach 
przy ul. Klonowej.

Jest dłużnikiem ZUS-u, Izby Skarbowej. Jak się później 
okazało, jest zadłużony również na 700 min zł w Zakładzie w 
Wierzbicy, w którym będzie kierował.

Z chwilą objęcia stanowiska prezesa przez p.Gulę zaczęła 
się tragedia Oddziału w Wierzbicy - tak to określa Komisja 
Zakładowa "S". Podejmowane są błędne decyzje, w wyniku 
których zakład Wierzbicki przegrywa wszystkie przetargi na 
wykonawstwo robót.

Pan prezes, co prawda, wyjeżdża "w Polskę" celem pozy
skania zleceń dla zakładu, załatwia je, tylko tyle, że

sprzedawane one są prywatnym firmom 
konkurencyjnym.

Komisja Zakładowa "S" alarmuje Radę Nadzorczą. Wy
syła do niej pisma ostrzegające, iż załoga jest u kresu wytrzy
małości, że takie działania prezesa mogą skończyć się tragi
cznie. - Niestety, nie przynosi to żadnych rezultatów. "Soli
darność” żąda również, aby prezes spłacił zaciągnięte długi. 
Reakcją Rady Nadzorczej na to żądanie jest przedłużanie 
terminów ich spłaty, bez woli stanowczego wyegzekwowania. 
Załoga w działaniu prezesa Guli upatruje

zamiar doprowadzenia firmy do upadłości i 
przejęcia za bezcen majątku

przez nieuczciwą konkurencję, reprezentowaną przez 
prywatne firmy "Bogwal" i "Cewar" oraz inną firmę byłego 
prezesa Drabika, zwraca się z prośbą i upoważnia organi
zację związkową do podjęcia zdecydowanych działań w kie
runku ratowania jej przed upadłością. - Komisja Zakładowa 
składa wizytę w Ministerstwie Przekształceń Własnościo
wych, który to resort jest ich organem założycielskim. Zapo- 
znaje Ministerstwo z zaistniałą sytuacją i prosi o pomoc. 
Wynik tej wizyty jest dla interweniujących satysfakcjonujący 
o tyle, że Rada Nadzorcza

zwalnia z prezesa Gulę z art52. k.p.

Uważamy, że fakt zwolnienia prezesa winien być pier
wszym etapem jego rozliczenia. Następnym, powinno być 
rozliczenie z podejmowanych przez niego decyzji, które spo

wodowały ujemne wyniki przedsiębiorstwa, jak również 
wyegzekwowanie spłacenia długów, które obciążają jego 
konto w Wierzbickim Oddziale. Nie leży to już w kompeten
cji Komisji Zakładowej "S". Ona ma prawo tylko, jako repre
zentant interesów zatogi, domagać się ostatecznego zała
twienia tej sprawy, którą winni się zająć: Zarząd Spółki i 
Rada Nadzorcza - i jeśli zajdzie taka potrzeba.

skorzystać z pomocy prokuratury.

Z dniem pierwszym października 1993r. zakład w Wierz
bicy zostaje przekształcony, w wyniku zmiany struktury orga
nizacyjnej, w Oddział Przedsiębiorstwa Remontowo-Mon- 
tażowego "Remur" SA W skład przedsiębiorstwa wchodzi 
jeszcze siedem oddziałów: Chełm, Pińczów, Rudniki, Ogro
dzieniec. Nowiny, Bielawa, Kraków. Są to dawne zakłady 
przedsiębiorstwa, którego zakładem wiodącym była Wierz
bica. Oddziałami, wchodzącymi w skład "Remuru" w Rado
miu, kierują teraz nie prezesi lecz dyrektorzy Oddziałów. 
Dyrektorem Oddziału w Wierzbicy został inż. Władysław 
Woj tan. Zmiany w kierownictwie zakładu w Wierzbicy oce
niane sa przez załogę i związki zawodowe korzystnie.

Działalność powołanego na ostatnim posiedzeniu Rady 
Nadzorczej Zarządu PRM "Remur"SA który ma swą siedzi
bę w Radomiu przy uL Młynarskiej 10, niestety nie zyskała 
oceny pozytywnej w odczuciu załogi Wierzbickiej i Komisji 
Zakładowej Solidarności.

Na osiem oddziałów tworzących spółkę, cztery mają swo
ich reprezentantów w zarządzie. Są to dyrektorzy z Bielawy, 
Rudnika, Ogrodzieńca i Pińczowa. Pomimo, że Oddział w 
Wierzbicy jest największym (na 1700 pracujących w oddzia
łach, Wierzbica zatruania 500), nie ma swojego reprezentan
ta w Zarządzie. Dyrektor Władysław Wojtan, którego dzia
łania pozytywnie oceniają załoga i związki zawodowe, nie 
znalazł się w Zarządzie i nie bierze udziału w jego posiedze
niach.

Nie ma więc możliwości przedstawiania > 
uzgodnienia swoich koncepcji

zarządzania Oddziałem. Musi natomiast realizować decy- 
zje wynikające z uchwał zarówno Zarządu, jak i Rady Nad' 
zorczej, które nie zawsze sązgodnezjego punktem widzenia- 

Można by w tym miejscu postawić pytanie:

czy jest to paradoks, czy też prawidłowość?

- Każdy logicznie myślący odpowie na nie nie używają^ warzyszenia Diabetyków, 
pierwszego określenia. m

Również Komisja Zakładowa nie ma możliwości wgląda > 
w treść uchwał, przynajmniej w części dotyczącej reprezen
towania interesów załogi. - Przypominamy, że ma do tegc 
prawo. Mających wątpliwości w tej sprawie, odsyłamy d^ 
zapisów zawartych w art 26 pkt 2 i arL 28 ustawy o związkach 
zawodowych.
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wśród załogi i jest postrzegana jako działanie celowe. mając< Topolskim, Regionom: Mazowsze, Gdańskiemu. Srodko- 
doprowadzić do wyeliminowania go z rynku przez nieuczci' *°‘Wschodniemu w Lublinie, Śląsko-Dąbrowskiemu, Pod- 
wą konkurencję prywatnych firm, a w konsekwencji do jegć “Harcie, Pilskiemu, Zagłębie Miedziowe, Podbeskidzie, 
upadłości.

Uważamy, że obawy te są w dużym stopniu uzasadniona Komisji Krajowej NSZZ "S"

Zarządom Regionów NSZZ "Solidarność" w Słupsku, w 
__  Zielonej Górze, Olsztynie, Bydgoszczy, Stalowej Woli, Ko- 

Działainość Zarzadu i Rady Nadzorczej budzi niepokój n™e, Białymstoku, Chełmie Suwałkach, w Gorzowie Wiel-

Wiele spraw wymaga uczciwych wyjaśnień
ze strony Zarzadu i Rady Nadzorczej. Wyjaśnie-Kś^

■-^p>nia te są tym bardziej konieczne, gdyż w całej tej 
*^-53 sprawie występuje wiele wiecej niejasności i znaków 
zapytania niż zdrowej działalności zarządu, która mogłaby 
pozwolić spokojnie pracować załodze. - Ma ona do tego 
prawo. Ignorowanie tego prawa przez decydentów

równa się wzięciu na siebie odpowiedzialności

za ewentualnie wynikłe z tego konsekwencje. Zarząd 
spółki i Rada Nadzorcza winny mieć świadomość tego, że 
dążenie Komisji Zakładowej "Ś" do wyjaśnienia spornych 
kwestii i uzdrowienia sytuacji w Oddziale nie powinna być 
przez nie odbierana jako pobożne życzenia, lecz jako obo
wiązek wynikający z działalności statutowej i kompetencji 
zapisanych w stosownych aktach prawnych.

PS • Załoga Oddziału w Wierzbicy wystąpiła na piśmie 
do Ministerstwa przekształceń Własnościowych z prośbą o 
pomoc w rozwiązywaniu nabrzmiałych problemów. Również 
Komisja Zakładowa "S" zwróciła się o pomoc do komisji 
UInterwencji Zarządu Regionu. O wynikach interwencji 
będziemy informować.

Zarząd Regionu NSZZ "Solidarność" 
Ziemia Radomska serdecznie 

dziękuje za przesłane życzenia 
świąteczne i noworoczne

Senatorowi RP - p. Zdzisławowi Kieszkowskiemu 
Wojewodzie Radomskiemu - pJanuszowi Sziancie 
Prezydentowi m. Radomia - p.Wojciechowi Gęsakowi 
Wiceprezydentowi Radomia - p.Kazimierzowi Wlazło 
Przewodniczącemu Rady Miejskiej - p. Ryszardowi Fal

kowi
Przewodniczącemu Sejmiku Samorządowego - p.Witol

dowi Rakowi
Burmistrzowi m.Pionki - p. Tadeuszowi Żakowi 
Burmistrzowi m.Garwolin - p.Tadeuszowi Głaskowi 
Przewodniczącemu Rady Miejskiej w Garwolinie - p.Ja- 

nowi Maszkiewiczowi
Komendantów Wojewódzkiemu Policji w Radomiu - 

p.Zbigniewowi Fabiańskiemu

Zarządowi Koła w Pionkach Światowego Zwiazxu Żoł
nierzy Armii Krajowej,

Zarządowi Wojewódzkiemu w Radomiu Polskiego Sto-

Towarzystwu Krzewienia Kultury Fizycznej "Maratoń-
• .M

»
Bankowi "Solidarność Chase D.T.", 
firmom: SIETOM Co. Ltd. i PULSAR Elektrcnics,

oraz Komisjom Zakładowym "S" w: PSS "Społem’. ZNTK 
Radom, EC Radom, Zakładzie Wodociągów i Kanalizacji w 
Białobrzegach, "Męsku" w Skarżysku-Kamiennej.

i * Sekcja Szkolen*Sekcja Szkoleń*
W dniach 13-14 grudnia 1993r. w Zwoleniu odbyła się 

druga część szkolenia ogólnozwiązkowego. Jednocześnie od 
13 do 16 grudnia odbywało się szkolenie ogólnozwiązkowe 
SOD I uzupełnione o SOD II. Było to możliwe dzięki duże
mu zaangażowaniu ze strony nauczycieli związkowych dzia
łających w Sekcji Szkoleń Zarządu Regionu. Szkolenie przy
gotowali i prowadzili Andrzej Piszczyk, Dorota Wodnicka, 
Bożena Rosłoń i Józef Monkosa.

W zorganizowanym przez Terenową Komisję Koordyna
cyjną w Zwoleniu, w porozumieniu z Sekcją Szkoleń, udział 
wzięło w szkoleniu 15 osób z 7 komisji zakładowych.

Żachęcając do udziału w szkoleniu w Siczkach wysłano 
imienne zaproszenia do 27 komisji zakładowych, których 
członkowie praktycznie nie brali jeszcze udziału w organizo
wanych przez Zarząd Regionu szkoleniach. Spośród nich na 
udział w szkoleniu zdecydowało się 12 osób.

Szkolenia związkowe dla działaczy przeznaczone są prze
de wszystkim dla członków komisji zakładowych NSZŻ “S", 
komisji rewizyjnych, także dla tych członków Związku, któ
rzy wspierają ich pracę.

Celem szkoleń ogólnozwiązkowych jest podniesienie 
świadomości i poszerzenie wiedzy działaczy w dziedzinach, z 
którymi najczęściej spotykają się w miejscu pracy. Drugą 
ważną sprawą jest wykształcenie umiejętności pozwalają
cych na pewne i swobodne rozwiązywanie problemów związ
kowych poprzez pomoc w wyszukiwaniu i wykorzystywaniu 
informacji umożliwiających podejmowanie trafnych decyzji. 
Najbardziej potrzebują szkoleń komisje zakładowe w ma
łych przedsiębiorstwach i instytucjach nieprzemysłowych. 
Jednocześnie nie wystarcza, jak wskazuje praktyka, jeden 
"przeszkolony" działacz komisji zakładowej. W naszym Re
gionie w szkoleniach udział biorą zazwyczaj działacze z wię
kszych komisji zakładowych, natomiast z małych zachowują 
postawę bierną.

W czasie szkoleń uczestnicy dostają niezbędne materiały 
i podręczniki. Koszty szkoleń ponoszą w części komisje 
zakładowe, w części Żarząd Regionu.

* Wykaz Komisji Zakładowych, które mimo 
wysłanych zaproszeń, uważają, że nie muszą szkolić 
swoich działaczy:

Komisja Zakładowa nr 1 Pracowników Oświaty i Wycho
wania,

Przedsiębiorstwo Budownictwa Ogólnego Radom, 
"DOZACHEM-Erg" Pionki.
Zakład Naprawy i Mechanizacji Rolnictwa - Radom, 
Międzyszkolna Komisja Oświaty - Kozienice, 
Państwowy Bank Kredytowy Radom,
MODAR Sp. z o.o.,
Przedsiębiorstwo Zaopatrzenia Lecznictwa "CEZAL", 
Fabryka "Łączników",
PKP Stacja Rejonowa Radom,
"Polmetal" Radom,
Gminna Spółdzielnia S.Chł. - Iłża,
"Ratrans" Radom,
Ceramiczna Spółdzielnia Pracy - Jedlnia Letnisko, 
Zakłady Gómiczo-Metalowe Zębiec.

Uwaga!
Prosimy Komisje Terenowe , aby do 15 stycznia
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_, IWr. podały rerminy i listy uczestników szkoleń.

Do tej pory szkolenia ogólnozwiązkowe odbyły sie 
wTerenowych Komisjach w Warce, Kozienicach i Zwoleniu.

Do wszystkich Komisji Zakładowych

Sekcja Szkoleń Zarządu Regionu zamierza do 15 kwiet
nia 1994r. zorganizować następujące szkolenia:

1- Jednodniowe szkolenie w dniu 28 stycznia dla osób 
prowadzących w KZ księgowość (skarbników). Koszt: 
100.000 zł (obiad + materiały). Zgłoszenia pisemne przyj
mowane są do 26 stycznia.

2- Trzydniowe szkolenie w Siczkach dla działaczy związko
wych z zakresu "podstawy negocjacji". Termin: 18 - 
20.02.1994r. Koszt szkolenia jednej osoby: 500.000 zł (ma
teriały szkoleniowe + noclegi + wyżywienie).

3. Czterodniowe szkolenie ogólnozwiązkowe w Siczkach 
dla -40 działaczy Komisji Zakładowych. Termin: 17 - 
20.03.1994r. Koszt: 600.000 zł (materiały szkoleniowe, pod
ręczniki, noclegi, wyżywienie).

4. Trzydniowe szkolenie w Siczkach z zakresu BHP dla 
działaczy Komisji Zakładowych. Termin: 8 - 10.04.1994r. 
Koszt: 500.000 zł (materiały, podręczniki, noclegi, wyżywie
nie).

Proszę o pisemne zgłaszanie, do dnia 31 stycznia, do 
Zarządu Regionu osób wytypowanych przez Komisje Zakła
dowe na poszczególne szkolenia.

Część kosztów szkoleń pokrywa Zarząd Regionu. 
Przewodniczący Sekcji Szkoleń - Andrzej Gut

Podwyżki w 1994 roku

Resort finansów zakłada, że ceny towarów i usług konsumpcyjnych 
wzrosną w 1994r. średnioo 27%. Kurs dolara ma być pod koniec przyszłego 
roku o 24% wyższy niż teraz.

Najbardziej - o 130% - mają wzrosnąć czynsze za mieszkania 
kwaterunkowe. Ten wzrost może być jednak większy, gdyż projekt ustawy o 
najmie lokali i dodatkach mieszkaniowych, którego pierwsze czytanie 
odbyło się już w Sejmie, zakłada nawet pięciokrotną podwyżkę tych 
czynszów. Łącznie o 69% pójdą w górę opłaty za centralne ogrzewanie i 
ciepła wodę, cojestskutkiem wycofania się państwa z dotowania tych usług

Ceny gazu dla mieszkańców mają wzrosnąć o 43.3%, a dla przemysłu o 
36.8%. Jest to rezultat, uzgodnionego z Bankiem Światowym, 
wyrównywania cen gazu wPolsce do poziomu zachodnioeuropejskiego.

Leki zdrożeją o20.8%. Paliwa drożeć będą wmarcu, czerwcu i wrześniu. 
Pociągnie to za sobą wzrost cen komunikacji.

czynsze kwaterunkowe - lipiec 130%
centralne ogrzewanie - kwiecień 30%
i ciepła woda - październik 30%
gaz dla ludzi - luty 28%

- lipiec 12%
energia elektryczna - tuty 28%
dla ludności - lipiec 10%
alkohol -łącznie 32%
papierosy - łącznie 22%
paliwa silnikowe - marzec 8%

- kwiecień 6%
-wrzesień 6%

leki - kwiecień 15%
- wrzesień 5%

energia elektryczna - luty 11%
dla przemysłu - lipiec 11%
gaz dla przemysłu - luty 18%

- lipiec 16%
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informacje związkowe* j
Informacja Jacka Smagowicza ze spotkania członków 

Prezydium KK NSZZ’S" z Klubem Senackim w Warszawie 
18 grudnia 1993r.

Ze strony KK udział wzięli: J.Ostrouch, L.Komołowski. 
E.Tomaszewska, J.Smagowicz, M.Calińska, B.Narożny, 
ponadto w randze ekspertów: B.Niemiec, J.Szymańska, 
A-Kaczkowski. J.Wożnicki.

W porządku obrad były dwa punkt)’:

1. Dyskusja nad stanem prac legislacyjnych nad paktem 
o przedsiębiorstwie państwowym - mająca znaczenie histo
ryczne (wg mnie mocno spóźniona, bo raz, że paktu już nie 
ma i po drugie ustawy już przegłosowano).

W dalszym ciągu członkowie Zespołu Negocjacyjnego 
KK. członkowie Prezydium nie mają druków sejmowych i 
senackich ani opinii o projektach - co stało się tragiczna 
praktyką.

W dalszym ciągu Związek nie dysponuje założeniami 
społeczno-gospodarczymi rządu na 1994-97, ani projektem 
ustawy budżetowej na 1994r.

Uważam dalej, że w sytuacji, gdy wiadomo jak będzie 
głosowała maszynka SLD, często nie ma sensu recenzowanie 
poprawek SLD, ani sporządzenie poprawek mniejszości, 
tylko trzeba po związkowemu wykorzystać Senat do składa
nia oświadczeń, protestów itd.

Jak najrychlej należy wrócić do programu I KZD z Gdań
ska i przygotować projekt nowelizacji ustawy o związkach 
zawodowych w takim sensie, aby ogólnokrajowe związki 
zawodowe miały prawo do inicjatywy ustawodawczej.

2. Z dyskusji nad poprawą współpracy między Prezydium 
KK a Klubem Senackim nasuwają mi się następujące wnio
ski:

- potrzebą chwili jest robocze spotkanie prezydium KK2 
prezydium klubu Parlamentarnego "S" w celu ustalenia haf 
monogramu pracy na rok 94,

- potrzebą chwili jest wspólne zorganizowanie nadzwy
czajnej dwudniowej Komisji Krajowej celem omówienia sy
tuacji politycznej w kraju i roli NSZZ "Solidarność" n* 
scenie politycznej, w tym stosunku Związku do obecnego 
układu, regulaminowy czy konfrontacja? - Jeśli konfrontacja 
to na czeie opozycji, czy nadal samotnie?

stosunek "S" do partii politycznych.
stosunek "S" do wyborów samorządowych,
stosunek "S" do prac konstytucyjnych,
stosunek "S" do paktu o pp,
stosunek "S" do ustawy budżetowej ’94, 
stosunek "S” do ustaw podatkowych.
stosunek "S" do prywatyzacji powszechnej
W rezultacie ustalenie strategii i taktyki Związku.

Uwaga: l.Po przyjęciu podstawowej linii Związku prze! 
KK, przewodniczącego Związku w rozmowach na szczycie1 
premierem, prezydentem, marszałkiem Sejmu, Senatu wiń 
no wspierać prezydium KK i prezydium Klubu, jako inte 
gralna caiość (aby nie tłumaczyć prezydiantom, co powie 
dział premier itd.).

2-Kazde posiedzenie Komisji Krajowej winno za
wierać punkty opracowane przez Klub Senacki i prze-jcg’
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Ostatnie w 1993r. obrady KK

l.KK powołała Piotra Żaka na rzecznika prasowego KK.

ZKK przyjęła terminarz jedenastu posiedzeń "Krajówki", 
pierwsze 12 stycznia.

3. Przyjęła uchwałę, że Rada Edukacji Związkowej ma być 
zespołem opiniodawczym Komisji Krajowej.

4. Przyjęła stanowisko w sprawie zmian w aktach pra
wnych. dotyczących bezrobocia. KK domaga się w nim "kon
sekwentnych negocjacji wszelkich zmian w projekcie ustawy 
o zatrudnianiu i bezrobociu, w projektach rozporządzeń 
resortowych oraz w projektach programów rządowych zwal
czania bezrobocia. Do negocajcji upoważniono zespół robo
czy ds. zwalczania bezrobocia.

5. Na obrady powróciła sprawa mieleckiej WSK. Minął 
rok od zakończenia akcji protestacyjnej w WSK "PZL-Mie- 
lec", a najważniejsze postulaty "Mielca" są nie realizowane. 
Nie istnieje specjalna strefa ekonomiczna, rząd nie udzielił 
gwarancji kredytowych na kontrakt z "Boeingiem", a także 
nie doprowadził do odzyskania należności za sprzęt dostar
czony do byłego ZSRR (na razie "Mielec" odzyskał 45,9 mld, 
brakuje 74.9). Nie ma także obiecanych przez stronę rządo
wą zamówień MON na samoloty. Nie uruchomiono produ
kcji wagonów dla warszawskiego metra (prawdopodobnie 
zostaną sprowadzone z Rosji lub Niemiec). W tej sytuacji 
KK postanowiła wejść w spór zbiorowy z rządem o niereali- 
zowanie porozumienia z 20 listopada 1992r. z Komitetem 
Strajkowym WSK "PZL-Mielec".

6. KK wszczęła spór zbiorowy z ministrem transportu i 
gospodarki morskiej o ulgi przejazdowe PKP.

7. "Krajówka" zaopiniowała projekt zmian w kodeksie 
pracy. - Solidarność domaga sie trójstronnych negocjacji nad 
zmianami, tym bardziej, że proponuje się tak poważne ogra
niczenia prawa związkowego, jak zmianę wymogu porozu
mienia ze związkiem zawodowym na opiniowanie oraz ogra- 
niczenie struktur upoważnionych do wydawania opinii jedy
nie do szczebla zakładowego. Całkowicie pomija się problem 
zwolnień grupowych.

8. "Krajówka" zakończyła się życzeniami i dzieleniem się 
opłatkiem.

Uchwała KK nr 359/93
w sprawie złamania przez rząd RP porozumienia z KK 

NSZZ "Solidarność"

Komisja Krajowa NSZZ "Solidarność" stwierdza, że rząd 
RP złamał ustalenia zawarte w Pakcie o Przedsiębiorstwie 
Państwowym oraz w porozumieniu z dnia 5.01.1993r.

Świadczą o tym:
- niewprowadzenie na szybką ścieżkę legislacyjną ustaw 

wchodzących w skład Paktu, w kształcie wynegocjowanym,
- złamanie zasady trójstronności poprzez przedstawienie 

nie uzgodnionej z NSZZ Solidarność drastycznie gorszej 
wersji ustawy o prywatyzacji przedsiębiorstw państwowych 
w dostępie do prywatyzowanego majątku),

- brak ustawy powołującej Komisję Trójstronną.

193/94
Brak Komisji Trójstronnej uniemożliwił w praktyce ne

gocjowanie wzrostu płacy realnej przy wzroście PKB.
- nierozpoczęcie prac nad ustawami o uwłaszczeniu i 

skarbie państwa.
KK NSZZ Solidarność nie ponosi odpowiedzialności za 

skutki takiego zerwania porozumienia i za kształt przyjętych 
przez sejm ustaw.

Wobec woli realizacji porozumień paktowych, wyrażonej 
przez prezesa Rady Ministrów, Waldemara Pawlaka, pod
czas spotkania z przewodniczącym Komisji Krajowej NSZZ 
“S", Marianem Krzaklewskim, w dniu 20 grudnia 1993r. 
Komisja Krajowa oczekuje stanowiska rządu RP w wyżej 
wymienionych sprawach do dnia 7 stycznia 1994r.

W sprawie rachunków za energię elektryczną

Zakład Energetyczny 
Skarżysko-Kam. SA Rejon 

Energetyczny Kozienice - odpowiada
Rejon Energetyczny Kozienice informuje, że z dniem 

1.11.1993r. wprowadził nowy system rozliczania odbiorców 
za energię elektryczną. Dotychczasowy system oparty był na 
rocznym rozliczeniu i dwumiesięcznych ratach szacunko
wych, regulowanych na podstawie książeczek opłat Nowy 
system wprowadza natomiast rozliczenie w okresach dwu
miesięcznych z wystawieniem rachunku do rzeczywistych 
stanów liczników, bezpośrednio u odbiorców.

Tak przyjęta forma rozliczeń eliminuje podstawową wadę 
dotychczasowego systemu jakim był brak elastyczności w 
ustalaniu wysokości opłat w przypadku nierównomiernego 
zużycia energii elektrycznej oraz zmieniających się cen. 
Skutkiem tego, wynikłe z rozliczenia saldo, w przypadku 
niedopłaty, stwarzało niejednokrotnie poważne problemy 
odbiorcy w jego terminowym regulowaniu.

Wprowadzenie nowego systemu zostało poparte odpo
wiednią informacją skierowaną do odbiorców. Zdajemy so
bie jednak sprawę z trudności jakie mogą się pojawić w 
pełnym zrozumieniu otrzymanych rachunków, przy czym 
wydają się one nieuniknione w okresie przejściowym zwią
zanym głównie z technicznymi możliwościami konwersji 
między systemami. Za wszelkie kłopoty wynikłe z tego tytułu 
przepraszamy, a aktywna współpraca odbiorców pozwoli na 
wyjaśnienie wszelkich wątpliwości.

W uzupełnieniu do treści Waszego pisma informujemy, 
że podana cena 863,55zł jest składnikiem netto wartości 1 
kWh.

Od 5.07.93r. każda kilowatogodzina obciążona jest 7% 
podatkiem VAT. Na podstawie decyzji Ministra Finansów z 
dnia 28.06.93r. nr 17/GN-7/93 w sprawie zmiany w cenniku 
7-Z/92 kwota podatku wynosi 60,45zł. Wobec powyższego 
urzędowa cena brutto 1 kWh w okresie 5.07.93r. - 3Ó.lL93r. 
wynosiła 924 zł. Od 1.12.93r. cena ta wynosi L016zŁ

podpisał Z-ca Kierownika Rejonu ds. Ekonomicznych - 
mgr inż. Bogusław Balcerzak
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—-7.-.wodniczacego KK po spotkaniu z przewodniczącymi 
‘•-A ZR pod tytułem "sytuacja polityczna w kraju”, "prace 
legislacyjne Sejmu i Senatu”.

- Potrzebą chwili jest ustalenie sztywnych posiedzeń Ko
misji Krajowej i Prezydium KK w terminach nie kolidują
cych z pracami Senatu oraz w rezultacie tego przedłożenia, 
ustalenie wspólnego harmonogramu obrad KK i klubu Se
nackiego.

Uwaga:
Nie bez znaczenia dla czasu i kosztów ma wciąż ponawia

na propozycja posiedzeń KK w Warszawie (przynajmniej co 
trzecia) w celu zabezpieczenia materiałów sejmowych i se
nackich na potrzeby przewodniczącego KK i Zespołów Ro
boczych KK jak i KP “S” w opinie Związku.

Uwaga:
Tu najważniejsze są terminy - patrz historia nowelizacji 

paktu o pp
- w obradach prezydium KK i KP "S" winny być wymiennie 

prezydiant w Klubie, Klubowiec w prezydium,
- najlepsze beda wspólne prace merytoryczne nad kon

kretna sprawą, tematem, projektem ustawy członków zespo
łów roboczych KK i KP "S",

- należy dobrze zagospodarować Biuro Organizacyjne 
KK w Warszawie, Nowy Świat 1/3 w celu koordynacji bieżą
cych prac Związku i Klubu, zespołów problemowych i robo
czych zespołów negocjacyjnych,

- należy ustanowić konkretnych rezydentów Związku w 
Sejmie, w Senacie, w Belwederze, w URM-ie spośród człon
ków Związku m.in. J.Mosiński. A.Smimow, A.Wieczorek, 
SJurczak. MJankowski, P.Żak oraz jak najszybciej zaopa
trzyć członków prez. KK w stałe przepustki do Sejmu,

- należy stworzyć pełną listę związkową i ekspercką do 
obsadzania komisji sejmowych,

- wszystkimi porozumieniami z rządem, terminami ustaw 
i negocjacji winien zawiadywać i odpowiadać sekretarz prez. 
KK

Spotkanie Premiera z Przewodniczącym NSZZ "S"
- komunikat wspólny strony rządowej i związkowej z 20 

grudnia

Dziś wieczorem premier Waldemar Pawlak spotkał się z 
przewodniczącym NSZZ “S" Marianem Krzaklewskim.

Omówiono m.in. niektóre elementy aktualnej sytuacji 
społeczno-ekonomicznej w kontekście ustawy budżetowej 
na rok 1994., w ty w szczególności sytuację i politykę docho
dową wobec rodzin pracowniczych.

Postanowiono szybko doprowadzić do rozpoczęcia dzia
łalności wynegocjowanej w "Pakcie o przedsiębiorstwie pań
stwowym”, Komisji Trójstronnej (przedstawiciele ogólno
polskich central związkowych, organizacji pracodawców i 
rządu).

Rozmowy dotyczące projektów kocepcji powszechnej 
prywatyzacji i tzw. siatki bezpieczeństwa socjalnego - opra
cowanych przez stronę związkową i rządową - postawnowio- 
no podjąć na początku przyszłego roku.

Premier W. Pawlak podkreślił wolę rządu uporządkowa
nia i wprowadzenia jasnych zasad zarządzania majątkiem 
państwowym.

Członkowie Prezydium KK spotkali sie z przedstawicie
lami Ministerstwa Pracy i Polityki Socjalnej oraz Minister
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stwa Przekształceń Własnościowych

- komunikat z 20 grudnia

Spotkanie miało charakter informacyjno-wyjaśniający.
Strona rządowa potwierdziła wolę pełnej realizacji posta

nowień Paktu o przedsiębiorstwie państwowym.
Strona związkowa przypomniała, że warunkiem przystą

pienia do negocjowania Paktu była realizacja przez Rząd 
postulatów NSZZ "Solidarność” dotyczących:

- powołania instytucji Skarbu Państwa,
- powszechnej prywatyzacji,
- likwidacji podatku od wzrostu wynagrodzeń.

l.Przedstawicieł MPW poinformował o stanie realizacji 
ustawy o Narodowych Funduszach Inwestycyjnych. Potwier
dził, że jest to pierwszy etap uwłaszczania społeczeństwa. 
Poinformował również, że ze względu na zakres prac zwią
zanych z programem NFI, nie są aktualnie prowadzone 
prace nad innymi formami udziału społeczeństwa w prywa
tyzacji majątku państwowego.

2.Strona związkowa poinformowała, że przedstawiony 
projekt ustawy o prywatyzacji przedsiębiorstw państwowych 
z dn. 29.11.93 nie jest zgodny z ustaleniami Paktu. W opinii 
MPW, wprowadzone zmiany mają charakter techniczno-le
gislacyjny i nie naruszają postanowień paktu.

3.Przedstawiony został stan prac nad pakietem projektów 
ustaw dotyczących Skarbu Państwa. Przedstawiciel MPW 
potwierdził, że utworzenie instytucji Skarbu Państwa jest 
jednym z priorytetów Rządu. W ocenie MPW ostateczne 
rozstrzygnięcia dotyczące instytucji Skarbu Państwa zostaną 
podjęte przez Rząd pod koniec I-go kw. 1994r.

4.Strona związkowa wyraziła zaniepokojenie faktem nie-' 
| odstąpienia przez Rząd od administracyjnej kontroli wyna

grodzeń.

5. Przedstawiona została następująca propozycja trybu 
pracy Komisji Trójstronnej ds. Społecznych i Gospodar
czych.

a/ Komisja Trójstronna zostanie powołana na mocy usta- 
1 leń Paktu. Pozwoli to na przedyskutowanie przez Komisję 
I projektu budżetu na rok 1994.

b/ MPiPS przedstawi w styczniu 1994r. założenia do pro
jektu ustawy o Trójstronnej Komisji ds. Społecznych i Go
spodarczych.

W opinii strony związkowej Komisja Trójstronna może 
być powołana dopiero po realizacji wszystkich ustaleń Pa- 

: ktu.

6. P0 informacji dotyczącej procesu przygotowania nowe
lizacji Kodeksu pracy ustalono, że Komisja Krajowa NSZ^ 
"Solidarność" swoje uwagi do projektu przedstawi do końce 
grudnia br.

MPiPS planuje następnie przeprowadzenie cyklu konfe
rencji uzgodnieniowych.

7. Przedstawiciel MPiPS poinformował, że projekt nowe
lizacji ustawy o zatrudnieniu i bezrobociu wprowadzając) 
świadczenia przedemerytalne, został zaakceptowany prze! 
Radę Ministrów i skierowany do Sejmu.

*** IS**★

SAMORZĄD TERYTORIALNY
“Naród ginie naprawdę dopiero wtedy, gdy jego wrogowie przybierają nowe imię."
Canetti

Po 19 września członkowie i działacze Związku zastanawiają się czy NSZZ "S” powinna być 
reprezentowana w radach gminnych ? Czy powinna uczestniczyć w działalności 
samorządowej? W jakiej formie "S“ powinna uczestniczyć w zbliżającej się kampanii wyborczej 
do władz samorządowych ?

Zaprezentujemy dziś naszym czytelnikom możliwe warianty zachowania się Związku w 
kampanii wyborczej i ewentualny udział w wyborach samorządowych.

Mamy nadzieję, że po dyskusji w zakładach pracy na przełomie stycznia i lutego podjęta 
zostanie przez władze NSZZ "S" decyzja co do sposobu i udziału w wyborach samorządowych.

1. Związek nie bierze bezpośredniego udziału w wyborach. Mogą w nich brać udział członkowie Związku ale 
bez pomocy jego struktur w kampanii wyborczej.

2. Związek nie bierze bezpośredniego udziału w wyborach. Mogą w nich brać udział członkowie Związku jako 
przedstawiciele społeczności lokalnej, którym Związek może pomóc w kampanii wyborczej.

3. Związek w sposób oficjalny udziela pomocy i popiera lokalne autorytety w kampanii wyborczej.
4. Związek bierze udział w wyborach jako samodzielna reprezentacja pod szyldem NSZZ "S"
5. Związek bierze udział w wyborach w koalicji z partiami politycznymi o rodowodzie solidarnościowym.

O CO TOCZYC SIĘ BĘDZIE 
BATALIA ?

Samorząd terytorialny jest podstawową formą organiza
cji życia publicznego w gminie, którego celem jest zaspaka
janie zbiorowych potrzeb lokalnej społeczności. Gmina 
(wspólnota samorządowa) posiada osobowość prawną i wy
konuje zadania publiczne w imieniu własnym oraz zadania 
zlecone przez administrację rządową. Gminie przysługuje 
prawo własności i inne prawa majątkowe. Prawa te stanowią 
mienie komunalne. Budżet gminy składa się z dochodów 
własnych uzupełnionych subwencjami z budżetu centralne
go-

Do zakresu działania gminy należą wszystkie sprawy pub
liczne o znaczeniu lokalnym. Tworzą one zadania własne 
gminy, polegające na zaspakajaniu zbiorowych potrzeb 
wspólnoty.

Zadania dotyczą m.in.:
- ładu przestrzennego, gospodarki terenami i ochrony 
środowiska
- gminnych dróg,ulic i mostów, placów oraz organizacji 
ruchu drogowego
- wodociągów, zaopatrzenia w wodę, kanalizacji, utrzy
mania czystości oraz urządzeń sanitarnych, wysypisk i 
utylizacji odpadów komunalnych, zaopatrzenia w ener
gię elektryczną i cieplną
- lokalnego transportu zbiorowego
- ochrony zdrowia
- pomocy społecznej, w tym ośrodków i zakładów opie
kuńczych
- oświaty, w tym szkół podstawowych (niekiedy średnich), 
przedszkoli i innych placówek oświatowo-wychowaw
czych
- kultury, w tym bibliotek i innych placówek upowszech
niania kultury

- kultury fizycznej, w tym terenów rekreacyjnych i urzą
dzeń sportowych
- targowisk i hal targowych
- zieleni i zadrzewień
- cmentarzy komunalnych
- porządku publicznego i ochrony przeciw pożarowej
- komunalnego budownictwa mieszkaniowego
- utrzymania gminnych obiektów i urządzeń użyteczności 
publicznej oraz obiektów administracyjnych

i
Do wyłącznej właściwości rady gminy należy m.in. wybór 

odwołanie zarządu, uchwalenie budżetu, przyjmowanie 
sprawozdań z działalności finansowej, ustalanie podatków i 
opłat, uchwalanie programów gospodarczych, tworzenie , 
likwidacja lub reorganizacja przedsiębiorstw, zakładów i in
nych gminnych jednostek organizacyjnych.

W celu wykonania zadań gmina może zawierać umowy z 
innymi podmiotami gospodarczymi. Wykonywanie zadań 
publicznych przekraczających możliwości gminy następuje 
w drodze działania międzykomunalnego.

Dochodami gminy są m.in.: podatki, opłaty, dochody z 
majątku (nadwyżki budżetowe,dotacje celowe, pożyczki, 
spadki, darowizny), subwencje z budżetu centralnego i inne 
wpływy. Organem stanowiącym i kontrolnym jest rada gminy 
wybierana na okres 4 lat w wyporach powszechnych. Rada 
gminy może powoływać stałe i doraźne komisje do określo
nych zadań. W ich skład mogą wchodzić osoby spoza rady.

Organem wykonawczym jest zarząd gminy wybierany 
przez radę gminy.

Odwołanie rady gminy może nastąpić w wyniku referen
dum przeprowadzanego na wniosek conajmniej V5 miesz
kańców i w którym weźmie udział conajmniej 50 % upraw
nionych do głosowania.

Opracował Zb. Cebula
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15 grudnia w siedzibie 
Stowarzyszenia "Civitas Christiana"
liderzy lokalnych centroprawicowych partii 

politycznych, zawarli porozumienie o współpracy , 
które otwarte jest na współdziałanie z innymi 
organizacjami społecznymi i ugrupowaniami 
politycznymi naszego regionu, odwołującymi się do 
tradycji niepodległościowych.

Poniżej przedstawiamy tekst deklaracji ideowej.

Powodowani troska o ochronę polskiego interesu na
rodowego, reprezentując konkretne interesy elektoratu pra
wicowego, wyrażamy wolę współpracy na rzecz realizacji 
wspólnie uzgodnionych celów.

Postanawiamy zawiązać porozumienie, w skład którego 
wchodzą: Stronnictwo Demokracji Polskiej, Porozumienie 
Centrum, Ruch dla Rzeczypospolitej, Unia Polityki Reai- 
nej, Zjednoczenie Chrześcijańsko Narodowe. Ugrupowania 
te liczą na współpracę i poparcie wszystkich tych, którzy 
popierają stanowisko wyrażone we wspólnej deklaracji ideo
wej:

- istotą naszego współdziałania jest poszanowanie dla 
wypracowanego przez pokolenia Polaków poczucia patrio
tyzmu wyrażanego w tradycji, języku, kulturze duchowej i 
materialnej narodu - pozwalającym jednostkom identyfiko
wać się ze wspólnym dziedzictwem kraju, określającym toż
samość każdego z nas

- chcemy, aby Polska była krajem wolnym i silnym, zdol
nym do skutecznego działania w interesie obywateli, w któ
rym poszanowanie narodowych tradycji, stosowanie w życiu 
publicznym zasad wywodzących się z Dekalogu, będą trwa
łymi elementami przeprowadzonych reform systemowych i 
gospodarczych

- jesteśmy zwolennikami odpowiedzialnego organizowa
nia i wykonywania grupowej pracy organicznej, praktyczne
go współdziałania na rzecz dobra wspólnego i organizowania 
się ludzi dla stworzenia w Polsce warunków zgodnych z 
chrześcijańską wizją człowieka i świata

- uważamy, że warunkiem pomyślności całego państwa 
jest odzyskanie przez społeczności lokalne prawa do samo
dzielnego decydowania o własnych sprawach, a szacunek dla 
pracy i uczciwości, swoboda działalności gospodarczej i po
szanowanie prawa własności będą umacniały jego niezależ
ność i zapewniały materialne podstawy bytu narodu

- chcemy określenia zasad realizacji polskiej racji stanu, 
jednoznacznej z naszym interesem narodowym, stawiając 
postulat, aby polityka wewnętrzna i zagraniczna zapewniały 
państwu suwerenność, obywatelom bezpieczeństwo

- chcemy, aby piastowanie funkcji z wyboru i z powołania 
w administracji publicznej było służbą pełnioną starannie i 
odpowiedzialnie - zgodnie z wolą społeczności lokalnej.

Takiej Polski nikt nam nie ofiaruje. Stworzyć ją możemy 
tylko sami, łącząc swe działania , by własną pracą, wiedzą i 
wytrwałością służyć w każdej miejscowości i gminie w wypeł
nianiu zadań dnia dzisiejszego, określając zarazem wspólne 
dążenia na przyszłość.

***

Zarząd Regionu NSZZ "Solidarność" Ziemia 
Radomska na posiedzeniu w dniu 9.12.93 r. z 
zadowoleniem przyjął zaproszenie na wspomniane 
spotkanie a zwłaszcza próby dążenia lokalnych 

ugrupowań niekomunistycznych do tworzenia 
wspólnej płaszczyzny do uczestniczenia w 
najbliższych wyborach samorządowych.

Uznano jednak, że do momentu podjęcia decyzji, 
co do sposobu udziału NSZZ “Solidarność" w 
wyborach samorządowych, co będzie poprzedzone 
szeroką dyskusją w Związku, działacze struktur 
regionalnych, terenowych i zakładowych mogą 
uczestniczyć w tych pracach na zasadzie 
dobrowolności i w charakterze obserwatorów.

i *poglądy*opinie*kornerrtarze*

O różnych sprawach nie 
tylko z podwórka 

nauczycielskiego - słów 
kilka...

Często zastanawiamy się nad tym, jak straszliwie dużo zła 
pozostawił w nas samych komunizm i dochodzimy do wnio
sku, że może dopiero następne pokolenie będzie pozbawio
ne tego przeklętego dziedzictwa.

Pankracy Krasińskiego pada przed wizją Chrystusa, nie
nawiść. zło nie wytrzymuje siły Dobra i Miłości. Ile w nas jest 
z Pankracego, a ile z Chrystusa???

Bijmy się w piersi i róbmy rachunek sumienia, bo jakżesz 
często nasze powoływanie się na najwyższe wartości nie ma 
nic wspólnego z naszymi czynami!!!

Więcej krytycyzmu wobec własnej osoby, więcej dania 
głosu drugiemu człowiekowi, uszanowania go przede wszy
stkim.

Jak można nie ująć wyciągniętej ręki, jak można odwracać 
twarz od człowieka dlatego tylko, że nam nie przyklaskuje, 
że ma odwagę powiedzieć to, co o nas myśli? Jak można pałać 
tak straszliwą nienawiścią, która nie ma nic wspólnego Z 
chrześcijaństwem, a raczej przypomina mroczne czasy po
gaństwa? Nienawiść tak nas ogarnęła, że niszczyliśmy sami 
swoich przed 19 września. Bolszewickie nawyki każą nad 
trzymać w zanadrzu tak zwany "kapownik", aby w odpowied
nim czasie zniszczyć kolegę. Byliśmy świadkami powtórnej 
nienawiści, która zdominowała jedno z ostatnich spotkań, a 
cóż tu mówić o miłości bliźniego, o postawie chrześcijań
skiej? - Jakim prawem w każdym zdaniu powołujemy się na 
wartości? Czy zbliżające się wybory samorządowe nie każą 
nam zmienić toku myśienia, postępowania?

A teraz coś optymistycznego. - Cieszy bardzo to. że 
wieiu szkołach, w wieiu placówkach oświatowych byliśmy 
świadkami uroczystego łamania się opłatkiem, czyli rannych 
lub południowych wigiiii. że ten staropolski zwyczaj chrze
ścijański zadomowił się w polskiej szkole, poddawanej przez 
prawie pół wieku komunistycznej indoktrynacji.

Wiele przeżyć dostarczył wszystkim Opłatek w Zarządzie 
Regionu. Przeżyłam szczególnie tę uroczystość, gdyż wspo
mnieliśmy z księdzem prałatem Cukrowskim rok 1984, kiedy 
to święcił sztandar Zespołu Szkół Zawodowych ("Hubala"). 
Maleńka grupka nauczycieli - Jola Zielińska. Maria Bartula. 
Piotr Sobania i Stanisław Kozioł (były kurator naprawdę 
solidarnościowy, ale "człowiek ze wsi i znikąd", jak go nazwał 
ówczesny dostojnik wojewódzki), przynieśli do Katedry 
sztandar, a ksiądz Cukrowski dokonał poświęcenia. Pan So
bania stwierdził, że na pewno tak postąpiłby Major Dobrzań
ski. Tak to bywało wówczas - jedni święcili sztandary, 
redagowali ulotki, kolportowali je. wieszali krzyże ajg3 

inni zdejmowali, bo podobno tego wymagała sytu
acja!!!

I jeszcze jedna, z punktu widzenia wychowania młodzieży 
bardzo ważna sprawa, o której ciągle pamięta środowisko 
kombatanckie. Niedawno w Bibliotece Wojewódzkiej w Ra
domiu miała miejsce promocja książek p. Stanisława Dziu- 
rzyńskiego: “Mroczne dni" oraz 'Ofiary terroru stalino
wskiego mówią". Książki są cennymi dokumentami zbrodni 
hitlerowskich i stalinowskich na naszym terenie - i byłoby 
niedobrze, gdyby nie zainteresowano młodzieży tymi pozy
cjami. Podczas promocji padło zdanie z ust jednego z kom
batantów, że te pozycje winny znaleźć się w bibliotekach 
szkolnych oraz w spisie lektur szkół woj. radomskiego. Ca
łym sercem podpisujemy się pod tym. Może władze Kurato
rium zainteresowałyby się tą sprawą? -1 jeszcze jedna spra
wa, bardzo ważna z punktu widzenia wychowania młodego 
pokolenia. Wydawnictwo Archidiecezji Warszawskiej wyda
ło ostatnio niezwykle cenną książkę Zbigniewa Taranienki 
"Nasze Termopile". Książka stanowi bardzo ważny doku
ment terroru lat 1944-56, mówi o tajnych placówkach na 
warszawskim Służewie oraz o wieiu miejscach, gdzie więzio
no, sądzono, dokonywano egzekucji najlepszych Synów Tej 
Ziemi. Uważam, że naszym obowiązkiem jest, by taka książ
ka dostała się w ręce naszej młodzieży, która jakżesz często 
wie bardzo niewiele na temat najnowszej historii. Oto przy
kład wpływu wieloletniej indoktrynacji komunistycznej na 
umysł polskiego dziecka. Ostatnio w jednej ze szkół średnich 
w Radomiu nauczycielka omawiała z młodzieżą wpływ Judy
ma na środowisko. Między innymi prosiła o przykład z życia 
pozytywnego oddziaływania jednostki na społeczeństwo 
oraz pozytywnego wpływu zbiorowości (wielkich wydarzeń) 
na losy społeczeństw. Otrzymała odpowiedź:" pozytywnym 
przykładem oddziaływania wielkich wydarzeń na losy społe
czeństw była i jest rewolucja październikowa, która wiele 
dobra dała Rosji i Polsce". - Nauczycielka była wstrząśnięta 
wiadomościami chłopca, który tłumaczył się, że w ten sposób 
o rewolucji październikowej wypowiadała się jego pani w 
"podstawówce". I kogo tu winić? - Tę walkę o duszę polskie
go dziecka winniśmy wygrać, bo inaczej przegramy wszystko.

Na zakończenie pragnę moje rozważania podsumować 
fragmentem utworu nieznanego autora z więzienia na Ra
kowieckiej, a wyrytym na głazie pomnika:

Przechodniu, pochyl czoło, wsmymaj krok na chwile, 
Tu każda grudka ziemi krwią męczeńską broczy, 
To jest Służewiec, to są nasze Termopile,
Tu leżą Ci, co chcieli bój do końca toczyć... g

Piszemy historię naszego Sztandaru
17 grudzień L993r. - 23 rocznica 

masakry bezbronnych robotników 
Gdyni. - Sprawcami masakry byli: 
milicja, wojsko PRL. - W obronie 
systemu totalitarnego, własnych 
pozycji, strzelali do luszi idących 
do pracy, do szkoły. - Do dziś 
sprawcy nie zostali ukarani.

Po raz kolejny schyliliśmy czoła 
przed Tymi, którzy wówczas oddali 
swoje życie - abyś i Ty mógł żyć 
godnie.

17 grudzień - to dzień odsłonię
cia pomnika pamięci pomordowa

nych stoczniowców Gdyni. Ponad setka pocztów sztandaro
wych, wśród nich Zarządu Regionu NSZZ "Solidarność" 
Ziemia Radomska. Główne uroczystości upamiętniając tra
giczne wydarzenia Grudnia 1970 roku rozpoczął apel pole
głych przy przystanku Gdynia Stocznia. Modlitwę prowadził 
Ks.Arcybiskup Tadeusz Gocłowski.

W godzinach popołudniowych uformowano pochód przy 
bramie głównej gdyńskiej stoczni. Prowadzą ksiądz Kardy
nała Franciszek Macharski w asyście biskupów i duchowień
stwa diecezji pomorskich, przewodniczący Komisji Krajo
wej Marian Krzaklewski wraz z członkami KK, władze mia
sta Gdyni. Rusza Droga Krzyżowa ulicami miasta do pomni
ka Ofiar Grudnia’70 przy Al. Piłsudskiego. Ostatnią stacją 
Drogi Krzyżowej jest pomnik, stojący przed urzędem Miasta 
Gdynia, w miejscu, gdzie rozegrały się najtragiczniejsze 
chwile Grudniowego protestu.

Ciągle padający deszcz, zmierzch. Kilkanaście tysięcy 
mieszkańców Gdyni oczekuje na uroczyste odsłonięcie po
mnika. W zadumie, z powagą zebrani przyjmują słowa wypo
wiadane przez Prezydenta RP Lecha Wałęsę. Akt erekcyjny 
pomnika podpisują: Matka zastrzelonego 15-letniego ucz
nia, Ksiądz Kardynał F.Macharski, Kapelan Świata Pracy - 
Ksiądz Arcybiskup T.Gocłowski, Prezydent RP Lech Wałę
sa, przewodniczący KK M.Krzaklewski, władze miasta Gdy
ni, przedstawiciel Społecznego Komitetu Budowy Pomnika 
Ofiar Grudnia. Apel poległych. Mszę św. w intencji Ofiar 
odprawił Ksiądz Kardynał Macharski w asyście biskupów 
oraz duchowieństwa, wśróch nich Ks. Wala - Kustosz San
ktuarium Maryjnego w Kałkowie-Godowie. Odsłonięcia po
mnika dokonała Matka zamordowanego 15-latka przy 
udziale Mariana Krzaklewskiego. Po zakończeniu Mszy św. 
głos zabrał przewodniczący NSZZ "Solidarność. Przemó
wienie kilkakrotnie przerywały oklaski.

Uroczystość zakończono złożeniem wieńców, kwiatów. 
Hołd pomordowanym złożyli także przedstawiciele "Solidar
ności" Ziemi Radomskiej.

Zdzisław Maszkiewicz

Tekst przemówienia Mariana Krzaklewskiego

Dzisiejszą doniosłą uroczystość przeżywamy i świętujemy 
w kilku wymiarach. Pierwszy to wymiar historyczny. Zawiera 
on nie tyiko przypomnienie gdyńskich wydarzeń 17 grudnia 
1970 roku, ale także stanowcze upomnienie o pełną prawdę 
w opisie faktów i ocenę historyczną zarówno zbrodni, jak i 
ofiary pomordowanych naszych sióstr i braci.

Drugi wymiar dzisiejszej rocznicy to wymiar ludzki, a w
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cierpień zadanych ofiarom, ich 
najbliższym, naszej Ojczyźnie - zawar
te jest. przede wszystkim, wołanie o 
sprawiedliwość i zadośćuczynienie. 
To wołanie o sprawiedliwość nadaje 
ton dzisiejszym obchodom! W tym 
wołaniu zawarte jest nasze żądanie 
skierowane do polityków, parlamentu 
i sadów o to, aby zbrodnie z grudnia 
1970 nigdy nie uległy przedawnieniu - 
tak jak zbrodnie ludobójstwa. Tym 
bardziej, że termin przedawnienia, 
1995 rok. jest tak niedaleki. NSZZ 
"Solidarność" z całą siłą będzie prze
ciwstawiać się próbom wykorzystywa
nia tej daty i aktualnych okoliczności 
politycznych dla zatarcia winy spraw
ców tej i innych zbrodni na polskich 
robotnikach. Na nic zdadzą się słowa 
przeprosin kierowane do narodu, gdy 
nie pójdą za tym konkretne czyny i 
decyzje prawne.

Kolejny i jakże ważny wymiar dzi
siejszego dnia to wymiar duchowy. To 
szczegóina okazja do refleksji nad sen
sem naszego życia, ale przede wszy
stkim ogromna szansa - dla jednych na 
powrót do źródeł, dla innych na po
krzepienie się z nich. Ten pomnik- 
krzyż, przed którym stoimy, uskrzyd
lony jakby szeregiem małych krzyży, 
które symbolizują każdą z ofiar tamtej 
tragedii, dobitnie wskazuje, gdzie były, 
gdzie sa i gdzie muszą być nasze 
źródła. Także dla całego związku "So
lidarność".

Ten krzyż to kolejna opoka dla na
rodu, stawiana na kolejnym niebez
piecznym zakręcie naszej historii. Za- 
kręcie ukształtowanym w głównej 
mierze przez niepokojące i lekkomy

AKTYWNA
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ślne oddalanie się od źródeł, obserwo
wane zresztą nie tylko w Polsce. Re
zultatu tego odejścia nie dają na siebie 
czekać. Potwierdzają to wyniki ostat
nich wyborów w kilku krajach euro
pejskich. łącznie z Polską, złowróżbne 
sukcesy ekstremalnych lub eksko- 
munistycznych ugrupowań politycz
nych. Może znowu tu, w Polsce, potra
fimy znaleźć receptę i sposób na odró- 
cenie tego groźnego trendu? - Może 
dzień dzisiejszy będzie tym przeło
mem w budowaniu na nowo naszej 
polskiej, ale także europejskiej i nie 
tylko europejskiej, solidarności? Je
stem przekonany, że ta pierwsza kro
pla ze źródła już drąży tę bolesną na 
drodze naszej historii skałę. Będzie to 
możliwe, gdy zarówno w naszym 
związku, jak i wśród polityków nie
dawnej opozycji demikratycznej, zasa
da’ 'nie może być walka ponad solidar
ność", powróci jako klucz do skutecz
nego dialogu.

Na koniec chciałbym zrócić się ze 
szczególnym podziękowaniem do 
tych, którzy pokazali wszystkim, że raz 
rozpoczęte szlachetne dzieło można 
doprowadzić do końca, nawet, gdy czy
ni to garstka ludzi. Jest to szczególne 
wskazanie dla nas, w tych szczególnie 
trudnych dla Polski czasach. Ci, którzy 
chcą poznać autorów tego dzieła, nie 
muszą szukać daleko. Są oni obok nas. 
Chwała im za to i... może sława, choć 
wiemy, że dla nich nie jest to istotne.

Proszę pozwolić mi zakończyć to 
wystąpienie nasza wspólną modlitwą 
za dusze pomordowanych w grudniu 
1970r.

OBSERWATOR
Wzrost najniższej płacy

W I kwartale przyszłego roku naj'% 
niższa płaca wynosić będzie lmln95<l ( 
tys zł. Realnie wzrośnie o 130 tys zł. ’ 

"Solidarność" proponowała 2,2 mit 
zł i zmianę metody naliczania najniż
szego uposażenia przewidującej 
wzrost kosztów utrzymania.

Jednak przystała na propozycja 
rządu pod warunkiem, że w połowi* 
lutego dojdzie do spotkania by prze
analizować jak wprowadzone podwy
żki pozwalają żyć najniżej zarabiają-w 
cym.

st 
stRosną renty i emerytury

Od 1 stycznia minimalne emerytu tc 
ry i renty inwalidzkie I i II grupy wj| d 
niosą 1560 000 zł (39 % średniej płacj N 
z II kwartału) ] s;

a renty inwalidzkie III grupy 1 20H 
000 zł (3Ó % średniej płacy z III kwah pi 
tału ). Wzrastają tez najniższe renty im ki 
walidzkie (wynik wypadków przy pra
cy), rodzinne przyznane z tytułu wy] tt 
padku przy pracy i choroby zawodowej w 
w I i II grupie do 1 872 000 zł a tc 
III grupie do 1 440 000 zł. Bez zmiah s< 
zostają dodatki do emerytur i ren1 
oraz zasiłek pogrzebowy. u 

s!
Bezrobocie w regionie

mi i pracami interwencyjnymi wynosi' 
ła 4 600 miejsc pracy.

JP1
W Rejonowym Urzędzie Pracy nt 

ostatnie dni grudnia ubiegłego rokd 
zarejestrowano 38 829 bezrobotnych 
(25% czynnej zawodowo ludności) 
Zasiłek pobiera ok. 18 000 osób. Licz
ba ofert łącznie z robotami publiczny-
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